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Potser seria interessant que avui, des d'aquest espai ¡ aquestes 
pàgines, mentre els tres astronautes de l'Apol.lo XIV, acaben de 
començar una nova aventura que els permetrà d'arribar novament 
i trepitjar per tercera vegada el nostre satèÜt, alhora tan a prop i tan 
llunyà, a fer algunes consideracions sobre aquest important fet. 

No podem negar importància al viatge de l'Apol.lo XIV a la 
valuosa aportació que això significa al món de la ciència. També hi 
afegeixo que personalment he seguit amb veritable interès les 
anteriors experiències de la NASA i que com molts altres, em vaig 
quedar davant del televisor el dia en que per primera vegada un 
home posava els peus a la lluna. Vull dir, amb això, que reconec tots 
els mèrits científics í humans que hi puguin haver en aquests projec
tes espacials. Però, hi ha un "però"; començo a pensar i m'agradaria 
aprofundir i saber al màxim, en què ens poden, a nosaltres, bene
ficiar aquests viatges espacials i ei que l'home sigui capaç d'arribar 
a la conquesta de la lluna o d'altres planetes. Hi veig, sí, un gran 
pas de la ciència i de la tècnica, com he dit abans. Però ara començo 
a pensar que aquests projectes de la NASA costen molts mil.lions, 
quan avui aquí, a la terra, en el nostre planeta en que ens ha 
tocat viure, hi ha encara molta misèria, moltes injustícies, molta 
pobresa. Sense oblidar el perill que aquests viatges suposen pels 
homes que emprenen semblant aventura. 

No; no estic en contra totalment dels viatges espacials, si això 
és el que heu pensat d'aquestes meves ratlles. Solament que a ran 
del primer viatge i del primer èxit, hi ha hagut falles, imprevistos, 
que, per algun motiu o altre, han posat en perill vides humanes. 
I que a més d'això el món es va complicant •—perquè nosaltres ho 
fem així— cada vegada més. Potser és també, que ara veiem de 

més a prop les Injustícies I les tragèdies que ens volten. Sense anar 
gaire enllà, només hem de recordar la gran tragèdia que va sofrir 
el Pakistà, un poble subdesenvolupat, al que va faltar i falten encara, 
moltes de les més indispensables coses per a viure. Davant de tantes 
calamitats és quan m'he fet la pregunta de si realment eren neces
saris i indispensables per la ciència els viatges a la lluna i el risc que 
corren els astronautes, al ser-ne principals protagonistes. 

Confeso que no he trobat resposta a la meva pregunta. Per 
una banda m'atreu i em fascina el que un home, per mitjà de la 
tècnica, arribi a trepitjar el nostre satèlit. Per l'altre, no comprenc 
el que es puguin gastar tants i tants mil.lions, quan més necessitats 
estem d'ells, per suavitzar o evitar sofriments. Hi veig, sí, els 
avenços de la tècnica, però hi veig també que molt a prop nostre 
hi ha molta fam, molta misèria. No veig que es puguin compaginar 
les dues coses, sense abans haver posat remei a la més urgent. 

Em sembla que s'hauria de reconsiderar la utilitat d'aquests 
projectes espacials. 1 també seria hora de que els governants recon-
slderessln la seva actitud enfront de molts problemes d'avui. Estic 
convençuda que amb una mica més de bona voluntat per part de 
tots, es solucionarien moltes de les necessitats esmentades. Hi ha 
organismes que tenen cura de resoldre el problema de la fam i de 
la misèria, com la FAO, per exemple. Però si els governs dels països 
anomenats poderosos —¡o diria capitalistes, per emprar un mot 
d'avui— es responsabilitzessin totalment a l'hora d'ajudar als 
països que ho necessiten, no pensaríem, ara, ni ens faríem la 
pregunta de si són realment útils els viatges a !a lluna i si és just 
el que es gastin tan enormes sumes de diners per a aconseguIr-ho, 
sense avans haver planificat una ajuda total i desinteressada als 
pobles desenvolupats I fer-los sortir, per mitià d'aquesta col·labora
ció, de l'abandonament en que es troben. No us ho sembla? 

Em sembla que valia la pena sortir un mica de l'habitual línia 
de l'espai per a pensar una mica més seriosament en totes aquestes 
coses que no sóc la primera en pensar. 1 tan de bo que aquest nou 
viatge a la lluna serveixi per quelcom més d'utilitat a la humanitat 
tota. 
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